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Una trobada en què es van poder veure nou pilars simultanis engega els 
actes de commemoració dels cinquanta anys de la colla torrenca  
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Cada 36 hores,
neix un somni
gràcies a l’equip
d’Embriogyn
Primera visita
gratuïta

 977 24 24 51
www.embriogyn.com

ENTREVISTA · MARGA ROVIRA
Exregidora d’Acció Social, Igualtats i Cooperació

“El problema a Torredembarra és l’habitatge.  
No en tenim ni per a col·lectius  

vulnerables ni per als que no ho són”

Pàgina 6

C/Ferran de Querol, 7 Baixos • 43830 • Torredembarra
Tel.: 977 07 84 81 • 655 89 05 95
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Pere Badia, 13. Torredembarra 
Tel. 977 64 11 34 / 630 476 390

latorre@finqueslatorre.com
HORARIS:

De dilluns a dissabte:
09:00-13:30h i de 17:00-19:45h

WWW.FINQUESLATORRE.COM
Compra • Venda • Lloguer

ASSESSORAMENT PROFESSIONAL

Atenció personalitzada 

i constant a tots els nostres clients
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Mig segle  
fent pinya  
per la Torre
A Torredembarra gaudim de 
l’honor de tenir una de les 
deu colles castelleres més 
antigues. Els Nois de la Torre 
es van fundar quan quedaven 
pocs mesos perquè morís 
el dictador i, des de llavors, 
no han parat de fer castells. 
Aquest 2025 els de la camisa 
blau cel compleixen cinquan-
ta anys i aquest mes de maig 
han engegat una sèrie d’actes 
que serviran per commemo-
rar aquest aniversari i dels 
quals parlem en aquest nú-
mero del Torredembarra 
Actualitat. Ho van fer amb 
una trobada amb la partici-
pació de les altres colles més 
antigues, en què sis d’aques-
tes i els Nois van bastir pilars 
commemoratius.

Els Nois de la Torre han 
tingut, com és lògic, alts i 
baixos en aquest mig segle 
d’història, però a aquest 
aniversari arriben en un bon 
moment, com ho demostren 
els castells assolits la tempo-
rada passada i el títol obtin-
gut en el Concurs7. Però a 
nivell social també gaudeixen 
de molt bona salut, amb una 
directiva molt jove, però ben 
acompanyada per la saviesa 
dels veterans. En els darrers 
anys han entrat moltes noves 
camises a la colla i no és cap 
utopia aspirar a convertir-se 
en colla de vuit. 

Celebrem, doncs, aquest 
primer mig segle d’una de 
les grans entitats torrenques 
i gaudim dels diversos actes 
programats els propers me-
sos. Pit i amunt!

CENTRE PODOLÒGIC
NÚRIA MUNTANÉ GIROL

Quiropodologia • Exploracions  
Ortopodologia (plantilles)

Ferrran de Querol, 9 - Local 2
43830 Torredembarra

Tel. 977 64 56 59
(Hores convingudes)

 C/ Bonastre 2, Pol. Roques Planes, Nau 42 - Torredembarra
639 561 637 - info@rovirafusters.es

www.rovirafusters.es

De bruixes n’hi ha hagut 
sempre. L’imaginari 
popular n’és ple, de 

dones velles, lletges, encor-
bades i vestides amb parracs 
capaces de causar el mal d’ull 
o fins i tot la mort amb els seus 
poders sobrenaturals. Sovint 
il·lustrades als contes infan-
tils amb un prominent nas 
llarg i punxegut i una berru-
ga a la punta, acostumaven a 
ser vistes amb una escombra, 
acompanyades d’un gat negre 
i una mirada malèfica amaga-
da sota un barret també llarg 
i punxegut. Aquesta és una 
imatge icònica que ens ha 
acompanyat al llarg de segles. 

Tanmateix, si fem un repàs 
a les diferents investigacions 
històriques descobrim que la 
realitat de les dones acusades 
de bruixes s’assembla poc o 
gens als personatges de les pel-
lícules i el folklore cultural. Di-
verses investigacions afirmen 
que les bruixes eren dones 
que exercien de guaridores a 
les seves comunitats gràcies 
als seus coneixements, trans-
mesos de mares a filles, sobre 
l’ús medicinal de les plantes i 
herbes. De fet, alguns estudis 
les consideren les primeres 
metgesses i anatomistes de la 
història d’occident, a més de 
les primeres farmacòlogues. 

Per aquest motiu eren conegu-
des entre el veïnat com a do-
nes sàvies. Ser dona i sàvia en 
una societat misògina, però, 
comporta un risc, i si, a més, 
eren pobres, solteres, solitàri-
es o la seva manera de viure no 
s’ajustava als cànons socials de 
l’època, es convertien en el boc 
expiatori de tots els mals. 
A Catalunya, entre els segles 
XV i XVII milers de dones 
van ser acusades i jutjades 
per bruixeria. Van morir pen-
jades o cremades després de 
judicis manipulats i sàdiques 
tortures.
Aquí també en tenim, de 
bruixes. Són les Bruixes del 
Baix Gaià, un grup format 
per dones de diferents edats 

i vinculat a l’associació femi-
nista Papallones Liles que es 
dedica a recuperar i mantenir 
viva la memòria de totes les 
dones perseguides, tortura-
des i silenciades acusades de 
bruixeria, utilitzant el teatre 
com a eina de desgreuge.
Si les voleu conèixer o formar 
part del grup les podeu seguir 
a les xarxes @bruixesdel-
baixgaia.
Podeu veure el seu espectacle 
Bruixes -El Judici-, estrenat 
a Creixell el juliol del 2024, el 
proper 28 de juny a la Nit de 
Bruixes d’Altafulla.
A Catalunya es va viure un 
feminicidi institucionalitzat 
durant prop de dos segles, cal 
fer justícia amb el passat.

No eren bruixes
LA BONA VIATGERA VIVIAN SEGURANA

Després d’un març plu-
jós com feia anys que 
no es produïa, l’esclat 

primaveral de l’abril ens ha 
donat diverses oportunitats 
per sortir als carrers i places 
de Torredembarra.
La primera d’elles ha estat 
la Fira de la Salut, un esde-
veniment que aquest any ha 
celebrat la segona edició i que 
va servir per posar en coneixe-
ment de la ciutadania tots els 
actius de salut dels quals po-
dem gaudir al nostre entorn. 
Amb la implicació dels pro-

fessionals de l’Àrea Bàsica de 
Salut com a principal motor, la 
fira va esdevenir un gran èxit 
de participació i es consolida 
com una excel·lent iniciativa 
que promou el benestar emo-
cional, la interacció social i tot 
tipus d’hàbits saludables que 
s’ofereixen des de la xarxa sa-
nitària i també des de moltes 
entitats i associacions diverses 
que contribueixen amb les se-
ves activitats a millorar la nos-
tra salut. Un bon exemple de 
dinamització i promoció sense 
grans estridències.

La segona ocasió per sortir i 
compartir va ser la diada de 
Sant Jordi. La plaça Mossèn 
Joaquim Boronat va acollir 
un bon nombre de paradetes 
de llibres i roses, altra vegada 
amb la participació inestimable 
de les entitats torrenques que 
comparteixen espais amb les 
llibreries i els autors i autores 
torrencs, que sortosament cada 
vegada són més nombrosos. El 
fet que no hi haguessin les pa-
radetes amb els partits polítics 
és tan remarcable com positiu 
per al lluïment de la festa.
I el tercer moment de sortir 
al carrer es va produir de ma-
nera totalment inesperada el 

dilluns 28 d’abril, el dia de la 
gran apagada. Sense corrent 
elèctric i sobretot sense con-
nexió a internet, la gent va 
prendre carrers i places per 
compartir l’experiència, per 
jugar amb la canalla, per seu-
re als bancs i xerrar com feia 
temps que no es veia o sim-
plement per ajudar-se els uns 
als altres davant la necessitat. 
Una experiència que ens ha 
de portar a reflexionar sobre 
l’excessiva dependència d’una 
tecnologia que, sense voler 
menystenir-la, ens capfica en 
les seves xarxes sense restar 
atents al que passa al nostre 
voltant.

La Torre surt al carrer
PINZELLADES GERARD CIURÓ

CARTES DELS LECTORS
Podeu enviar-nos  
els vostres escrits i cartes  
a redaccio@TDBactualitat.
cat. Han d’anar signats amb 
nom i cognoms, DNI i telèfon 
de contacte. No poden  
excedir els 1.500 caràcters  
(incloent-hi espais).
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Maria Gual Mo-
rales es con-
vertia el 16 de 

maig del 2000 en àvia 
centenària i l’alcalde de 
Torredembarra, Santia-
go Segalà, acompanyat 
del regidor de Relaci-
ons Ciutadanes, Rafael 
Hernández, la van vi-
sitar a casa seva en un 
dia tan especial per fe-
licitar-la i li van portar 
un obsequi. En aquell 
moment hi havia a Tor-
redembarra dues àvies 
centenàries. A més de 
Maria Gual, nascuda 
l’any 1900, també hi 
havia Maria Arall Gui-
novart, nascuda el 14 
de novembre de 1899 

La segona àvia centenària de la Torre, 
el nou polígon industrial i un nou premi 
Baldiri Reixach per al CEIP Molí de Vent

un dels premis Baldiri 
Reixach, atorgats per la 
Fundació Pere Badia, i 
s’emportava un xec 
de 100.000 euros. En 
aquella XXII edició, el 
treball guanyador por-
tava com a títol “Menú 
poètic de can Llepfils, 
bon profit”. Constava 
d’un ampli i variat re-
cull d’activitats que en 
el curs 1998-1999 van 
realitzar els alumnes 
de cicle inicial durant 
les Jornades Culturals 
Sant Jordi 99. Entre 
les tasques realitzades 
hi havia les del Taller 
de Poesia Bon Profit, 
que es dugué a terme 
en commemoració del 
setantè aniversari del 
poeta Miquel Martí i 
Pol.

i que ja havia complert 
els 101 anys. 

Aquell mes de maig de 
2000, l’Ajuntament de 
Torredembarra iniciava 
els tràmits per al des-
envolupament d’un nou 
polígon industrial a la po-
blació, que havia de com-
plementar el de Roques 
Planes per donar res-
posta a la futura dema-
na de sòl industrial que 
es preveia. El consistori 
aprovava la modificació 
puntual del pla parcial 
corresponent preveient 
més viabilitat en aquesta 
zona. 

La superfície d’aquest 
nou polígon, que se si-
tuava al sud de Roques 
Planes, era d’uns 72.000 

metres quadrats, amb 
un sostre d’edificació de 
35.200 metres quadrats. 
El llavors regidor d’Ur-
banisme, Miquel Àngel 
Lecha, destacava la im-
portància d’iniciar tots 

els tràmits que havien 
de dotar la vila de més 
sòl industrial i de serveis 
perquè Torredembarra 
estigués a punt per donar 
resposta a la demanda 
que es pogués produir. 

El CEIP Molí de Vent 
protagonitzava una 
de les notícies positi-
ves de fa 25 anys. I és 
que el centre educatiu 
torrenc guanyava per 
segon any consecutiu 
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JORDI SALVAT

Avinguda Catalunya 6, local 2. 
Torredembarra
Tel. 644 116 396

Indiba - Osteopatia adults 
Osteopatia Infantil 

Fisioteràpia respiratòria infantil

Fisioteràpia esportiva  
Fisioteràpia sòl pelvià   

Punció seca

Ecografia muscular - Dietista PNI

Conveni amb Itegra  
(federats pàdel, voleibol,  

gimnàstica rítmica i tennis)  
Apolo Club Esportiu 

i Mutua General Catalunya

Avinguda Catalunya 20, Baixos · TORREDEMBARRA

Tel. 680 10 02 96

Finestres d’alumini, PVC i ferro
Mampares de bany
Persianes de seguretat
Portes decoratives
Portes i tanques de jardí
Portes de garatge
Automatismes
Mosquiteres

900 231 132 | www.memora.cat

MÉMORA TARRAGONA
Hem volgut ser a prop teu amb 10 tanatoris i oficines al Camp de Tarragona.
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Jordi Ortiz Vila
Mòbil: 627 56 58 09
elpaletadelatorre@gmail.com

Gestió i lloguer 
d’apartaments 

a la platja 
de Torredembarra

Confiï’ns el seu 
apartament

Av. Montserrat, 38 - TORREDEMBARRA - Tel. 977 64 08 28
www.apartamentslamoga.com

Gestió Immobiliària

EL TEMA DEL MES

La trobada del 50è 
aniversari dels 
Nois de la Torre 

a la plaça del Castell va 
ser el tret de sortida, el 
passat 3 de maig, dels 
actes de commemoració 
del primer mig segle de la 
colla castellera de la ca-
pital del Baix Gaià. A la 
trobada hi estaven con-
vidades les altres nou co-
lles que, junt amb els de 
la camisa blau cel, comp-
ten amb cinquanta anys 
o més d’història. Sis van 
aixecar pilars commemo-
ratius junt amb els Nois: 
els Castellers d’Altafulla, 
la Colla Joves Xiquets de 
Valls, els Bordegassos de 
Vilanova, els Nens del 
Vendrell, els Minyons 
de l’Arboç i els Xiquets 
de Tarragona. També hi 
va haver representació 
institucional de les altres 
agrupacions amb més de 
mig segle d’història: la 
Vella de Valls, els Caste-
llers de Vilafranca i  els 
Castellers de Barcelona.

MOLT MÉS QUE UNA 
COLLA CASTELLERA
Abans dels pilars hi van 
haver els parlaments. 
L’alcalde de Torredem-
barra, Vale Pino, va 
destacar: “Els Nois són 
molt més que una colla 
castellera. Són una part 
viva de la nostra història, 
de la nostra cultura i de 
la nostra identitat com a 
torrencs i torrenques”. 
També va remarcar que 
aquest aniversari “és una 
oportunitat per mirar en-
rere amb orgull i mirar 
endavant amb il·lusió”, 
i va felicitar la colla per 
“portar el nom de Tor-
redembarra ben amunt, 
com fan cada vegada 
que aixequen un castell”. 
Pino va destacar “la ca-
pacitat d’inclusió de la 
colla, el seu compromís 

Arrenca la celebració dels cinquanta anys dels Nois de la Torre
REDACCIÓ

A l’esquerra, el president dels Nois de la Torre, Gerard Cañellas, durant el seu parlament, i a la dreta, la canalla de la colla amb un record de la trobada. / JOAN CASAS

Fins a nou pilars carregats per set colles es van poder veure a la plaça del Castell. / JOAN CASAS

Set de les  
colles  
castelleres 
amb més  
història  
descarreguen 
pilars en una 
emotiva  
trobada  
commemora-
tiva

2de7 i, si tot va bé, asso-
lir el primer castell de 8 
de la seva història”. Per 
assolir aquestes fites, 
va fer una crida a tota 
la ciutadania a donar-hi 
suport. Cañellas va agrair 
a les colles presents que 
els acompanyessin en un 
moment tan especial.

També va ser present a 
l’acte el president de la 
Coordinadora de Colles 
Castelleres de Catalunya 
(CCCC), Albert Torres, 
que va qualificar el dia 
de “molt feliç”, ja que 
una nova colla se sumava 
a les que tenen cinquan-

per la igualtat de gène-
re i contra la violència 
de gènere i la capacitat 
d’atraure els joves”.

El president de la colla, 
Gerard Cañellas, va po-
sar en valor que “la tra-
jectòria dels Nois mostra 

la importància castellera 
de Torredembarra dins el 
panorama català”. Amb 
una mirada posada en 

el futur, va avançar que 
aquest 2025 “la colla es 
marca reptes ambicio-
sos, com descarregar el 
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Arrenca la celebració dels cinquanta anys dels Nois de la Torre

A l’esquerra, el president dels Nois de la Torre, Gerard Cañellas, durant el seu parlament, i a la dreta, la canalla de la colla amb un record de la trobada. / JOAN CASAS

MIRA MÉS IMATGES  
DE LA TROBADA

Ofrecemos 
• Servicio de mudanzas y 
transportes
• Montaje y desmontaje de 
muebles
• Vaciado de pisos y locales
• Solicita presupuesto in-
mediato

Tel. 633 604 006

ta anys d’història, cosa 
que “demostra que els 
castells estan ben vius”. 
Piñas va felicitar la colla 
torrenca per l’orgull mi-
rant enrere i la il·lusió 
fent-ho cap al futur.

Per la seva banda, el re-
gidor de Cultura, Dani 
Pujol, va afirmar que 
“els Nois són una institu-
ció viva del poble” i que 
“amb 50 anys de trajec-
tòria han contribuït de-
cididament a la cultura, 
la inclusió i la cohesió 
social”. Per això, va qua-
lificar la jornada com “un 
dia de celebració i també 
de reconeixement”. Pujol 
va agrair l’esforç a les co-
lles que acompanyaven 
els Nois en la trobada 
castellera.

Els padrins del 50è ani-
versari són la comunica-

dora Aina Mallol i l’histò-
ric casteller dels Xiquets 
de Tarragona Quico Pino. 
La primera no va poder 
estar present a l’acte 
per motius personals, 
però en la presentació 
de l’aniversari, uns dies 
abans, va destacar “l’es-
perit de lluita i superació 
davant les adversitats” de 
la colla, així com la seva 
aposta “per potenciar el 
talent femení dins del 
món casteller”. Sí que hi 
va ser Quico Pino, que va 
remarcar la dificultat de 
“mantenir viva una colla 
durant cinquanta anys”, 
i va recordar “els forts 
llaços d’amistat entre els 
Nois de la Torre i els Xi-
quets de Tarragona”.

A la tarda va tenir lloc un 
“tardeo” amb sessions de 
diversos DJs, que es va 
allargar fins a la nit.

havia estat un miratge. 
L’any 1982 arriba la ci-
rereta, una temporada 
per emmarcar. Els tor-
rencs queden cinquens 
al Concurs de Castells de 
Tarragona amb un altre 
2de7 carregat i tornen a 
fer l’aleta al pilar de 6 a 
finals d'any.

El sostre de la colla cas-
tellera de Torredembarra 
era desconegut, doncs. 
Fins aquell fatídic 13 
de juliol de 1983, quan 
moria David Sánchez, 
enxaneta de la colla, des-
prés de la caiguda d’un 
castell. El cop va ser du-
ríssim, la tragèdia va ser 
gairebé impossible d’as-
sumir. A partir del 1985 
els de la camisa blau cel 
inicien una travessa pel 
desert llarga, feixuga i en 
solitari. Són tres dècades 
de no superar els castells 
bàsics de set, de no po-
der fer créixer la colla i 
de viure en certa manera 
d’esquena a Torredem-
barra. Fins al Concurset 
de 2009.

ELS NOUS  
NOIS DE LA TORRE
Van haver de passar més 
de 30 anys perquè els 
Nois de la Torre recupe-
ressin el somriure. L’arri-
bada d’una nova genera-
ció a la tècnica i l’entrada 
de molts castellers joves 
van canviar la cara a la 
colla. El 2009 recupe-
raven un castell de set i 
mig trenta anys després i 

El juliol de 1975 nai-
xia la vuitena colla 
de l’època moder-

na dels castells: els Nois 
de la Torre. Vila castelle-
ra, la plaça de la Verdura 
de Torredembarra havia 
protagonitzat històrica-
ment grans gestes. La 
creació dels Nois de la 
Torre es va fer unint des 
del primer moment certa 
capacitat de gestió amb 
coneixements tècnics de 
castells. El resultat no es 
va fer esperar: el novem-
bre d’aquell 1975 els Nois 
de la Torre carregaven el 
2de7 i es convertien en la 
primera colla que ho feia 
en el seu primer any de 
vida. De fet, ningú ho ha 
aconseguit igualar enca-
ra avui dia.

L’arribada dels Nois va 
sacsejar el panorama 
casteller. La colla des-
carregava el 2de7 el 1977 
i tancava un any gloriós 
carregant el pilar de 6. 
La fita era tan gran que 
els Nois de la Torre van 
ser la quarta colla de 
la història moderna en 
fer l’aleta al pilar de 6. 
Cal tenir en compte que 
el segon millor castell 
d’aquell 1977 va ser el 
pilar de 6, castell que 
només van aconseguir 
els Nois de la Torre.

Els anys posteriors van 
servir per mantenir el 
2de7, que van carregar 
en diverses ocasions i 
per demostrar que no 

Els Nois de la Torre: història dels 
castells, història de Torredembarra

OPINIÓ GUILLEM BARGALLÓ

a partir d’aquí van tornar 
a fer el de 3de7 per sota 
i assolir castells com el 
5de7 o el 7de7. Sembla-
va que alguna cosa havia 
canviat per complet als 
Nois, però encara que-
daven algunes disputes 
interns per patir.

Tot i això, el nivell de 
la colla es va mantenir i 
cada cop era més la gent 
que vestia per primer 
cop la camisa dels Nois 
de la Torre. El procés 
era el correcte, la línia 
marcada era la bona. I 
el premi gros arribava 
fa pocs mesos, quan els 
torrencs tornaven a fer 
l’aleta al 2de7, castell que 
marcava la primera tem-
porada de la colla i que 
arribava com un regal 
just abans del 5oè ani-
versari. A més a més, els 
Nois guanyaven el Con-
curs7 i certificaven que el 
cercle s’havia tancat, que 
el dol s’havia completat 
i la colla es reconciliava 
amb el seu passat.

Tot sembla indicar que 
els Nois de la Torre en 
volen més, que no en 
tenen prou, amb la qua-
dratura del cercle. Volen 
obrir una porta, tastar 
una dimensió descone-
guda i, per què no, fer 
el primer castell de vuit 
per bufar cinquanta es-
pelmes. I tenen clar que 
ho faran de la mà de la 
gent de Torredembarra. 
Per molts anys.

UN AMPLI PROGRAMA 
D’ACTIVITATS
La colla castellera Nois 
de la Torre celebra 
aquest 2025 el seu 50è 
aniversari amb un am-
pli programa d’activitats 
que vol commemorar la 
seva trajectòria i contri-
buir a la difusió del fet 
casteller al municipi. 
Fundada l’any 1975, és la 
desena colla més antiga 
de Catalunya, amb una 
trajectòria ininterrom-
puda durant aquests 50 
anys.

Entre els actes més des-
tacats, hi ha la producció 
d’un documental sobre 
la història de la colla, la 
creació d’un mural com-
memoratiu, la compo-
sició d’un himne propi 
amb la col·laboració de 
Julivert i un cicle de xer-
rades històriques, amb la 
col·laboració del Centre 
d’Estudis Sinibald de 
Mas.

L’Ajuntament de Torre-
dembarra destinarà una 
subvenció extraordinària 
de 5.000 euros als actes 
del 50è aniversari, a més 
de suport organitzatiu, 
material i humà. La Di-
putació de Tarragona 
hi col·laborarà amb una 
aportació de 20.000 eu-
ros.

Garden Gaià - Antiga Ctra - N-340 Km 1.173 AltafullaGarden Gaià - Antiga Ctra - N-340 Km 1.173 Altafulla
Telèfon: 977 65 25 47Telèfon: 977 65 25 47

Garden Tapioles - Ctra. T-203 Km. 1 El CatllarGarden Tapioles - Ctra. T-203 Km. 1 El Catllar
Flors La Rasa - Corte Inglés Tarragona
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del Castell, li vaig anar 
a preguntar què havia 
passat i em va donar 
els arguments. I, a par-
tir d’aquí, com va veure 
que m’implicava en unes 
eleccions fent d’apode-
rada, es va fixar en mi, 
i quan va fer la llista em 
va trucar per dir-me si 
m’interessava anar-hi. I 
vaig acceptar, per donar 
suport. Li vaig dir que 
em posés avall i em va si-
tuar en el vuitè lloc. Em 
va dir que no doblarien 
els quatre regidors que 
tenia ERC.

I Esquerra treu nou 
regidors.

No m’ho esperava, 
però va ser així.

A més, membre del 
govern i portant 
Acció Social.

L’Eduard em va dir 
que, pel meu perfil, esta-
ria bé que portés Cultu-
ra o Educació, però eren 
dues regidories que ja 
tenien la Núria Batet i la 
Maria Gual. I em va dir 
Acció Social. No és una 
regidoria bonica, que 
generi titulars, va per 
sota, però m’interessa, 
perquè amb la meva fei-
na, amb els cursos de ca-
talà, ja fem aquesta tasca 
d’acollida, d’ajudar a la 
integració. I no l’hauria 
canviat per res.

Al cap de pocs 
mesos, el març de 
2020, arriba el con-
finament a causa de 
la covid.

Va ser molt bèstia, 
perquè de sobte ens vam 

ENTREVISTA MARGA ROVIRA
exregidora d’Acció Social, Igualtats i Cooperació

Margaret Rovira 
i Güell, nascu-
da a Cambrils 

el 1971, va entrar com 
a regidora de l’Ajunta-
ment de Torredembarra 
en els comicis locals de 
2019 després d’ocupar 
el sisè lloc de la llista 
d’Esquerra Republica-
na. El 2023 va pujar al 
sisè lloc i va renovar l’ac-
ta. En aquests gairebé 
sis anys al govern, s’ha 
encarregat de les àrees 
d’Acció Social, Igualtats 
i Cooperació. El passat 
28 d’abril va renunciar 
a l’acta de regidora per 
motius professionals.

Ha estat molt me-
ditada la decisió de 
deixar de ser regi-
dora?

Sí, molt meditada. 
Soc tècnica del Consor-
ci per a la Normalitza-
ció Lingüística des de fa 
molts anys i he continu-
at fent-hi mitja jornada 
mentre he estat regido-
ra. En aquest moment 
hi ha la possibilitat de 
tirar més endavant en 
aquest camí professio-
nal i és un moment en 
què la llengua catala-
na necessita una bona 
empenta. Ho he pensat 
molt, perquè la feina que 
he fet a l’Ajuntament ha 
estat per a mi molt va-
luosa, però he hagut de 
triar perquè amb tot no 
podia. Un mes i mig, he 
tardat a decidir-ho.

Com entra en políti-
ca municipal?

Després del referèn-
dum de l’1 d’Octubre. 
Feia només dos anys 
que vivia a Torredem-
barra. Quan acabàvem 
de votar a l’Escola L’An-
tina, va entrar l’alcalde, 
Eduard Rovira, amb els 
Mossos d’Esquadra, i 
ens van prendre l’urna. 
L’endemà, quan van fer 
una celebració a la plaça 

“La covid va ser una època d’inventar, 
de transformar els nostres recursos”

JORDI 
SALVAT

adonar que teníem tota 
la gent vulnerable tanca-
da a casa: els nens sense 
la beca menjador, les do-
nes maltractades, la gent 
gran i les persones amb 
capacitats diverses que 
anaven als centres de 
dia. I tots els recursos 
que ajudaven aquests 
col·lectius els vam haver 
de transformar. Recor-
do que va ser una època 
d’inventar. Per exemple, 
uns vals per les beques 
menjador. O voluntaris 
per ajudar la gent gran. 
O papers penjats a les 
farmàcies perquè les 
dones maltractades po-
guessin avisar. La bretxa 
digital també era molt 
gran. Hi havia gent que 
no tenia accés al món 
digital. Hi havia coses 
que no es podien fer per 
mòbil. Va ser dur.

I amb la pandèmia 
moltes persones es 
van quedar sense 
feina.

Es van multiplicar 
les demandes de men-
jar. Tot va ser més gros 
del que era. Però tots els 
voluntaris, entitats del 
tercer sector i també els 
treballadors de l’Ajun-
tament es van abocar a 

fer el que calgués i amb 
això vaig al·lucinar. Fins 
i tot passava Protecció 
Civil pels balcons a fe-
licitar aniversaris a la 
gent gran. Va sortir el 
millor de la gent en un 
moment que ens havíem 
de fer costat.

Ampliant el focus, 
del 2019 al 2025, 
com ha evolucionat 
la Torre a nivell d’ac-
ció social?

Tenim Càritas. Cal 
passar primer per la 
regidoria, i quan venen 
se’ls busquen les ajudes, 
els recursos... Càritas 
existeix i continuarà fent 
la seva labor d’una altra 
manera. No hi ha ningú 
que vingui i passi gana. 
El problema és l’habitat-
ge. A Torredembarra no 
tenim habitatge ni per a 
aquests col·lectius ni per 
als no vulnerables. Fins 
ara només hem pogut 
posar un pis en el con-
veni amb la Generalitat. 
Tenim alguns pisos més 
que hem de veure que 
en fem i la idea que ja 
teníem amb l’alcalde i el 
regidor d’Urbanisme és 
fer pisos socials al pàr-
quing del costat del pont 
de Clarà. Una idea que 

vam tenir en el passat 
mandat és obrir una Ofi-
cina Local d’Habitatge.

Per a què serviria?
A més d’explicar trà-

mits com els permisos 
d’obres, voldríem tre-
ballar amb programes 
de la Generalitat per a 
persones privades que 
vulguin posar pisos seus 
a lloguer social i que ava-
len els ajuntaments. Ara 
sembla que hi haurà una 
incipient Oficina Muni-
cipal de l’Habitatge i és 
una bona notícia.

Li deixa feina al seu 
successor, Jonathan 
Pi, que és un perfil 
diferent al seu.

El perfil extern no vol 
dir res; l’intern és el que 
compta. El vaig conèixer 
en la darrera campanya 
electoral i de seguida 
vam connectar. És una 
persona empàtica i sen-
sible. Crec que ho farà 
molt bé. 

Parlem d’Igualtats.
De de la regidoria 

no volem treballar no-
més amb les dones i el 
col·lectiu LGTBI sinó 
igualtats per a tota la 
gent: vulnerables, im-

migrants, gent gran, 
persones amb capacitats 
diverses... És aquesta, la 
idea d’igualtat de la regi-
doria. Tothom ha de te-
nir dret a l’oportunitat i 
els hem d’ajudar. Tenim 
un Grup de Dones que 
fan moltes activitats i els 
hem donat suport, però 
no és un grup feminista. 
Aquest any al 8-M han 
vingut les Papallones 
Liles de Creixell, que ara 
tenen seu a la Torre, per-
què tenen ganes de fer 
molta feina. També es 
va presentar el grup de 
la Núria Gómez. Des de 
l’Ajuntament fem plans 
d’igualtat, i el Servei In-
tegral d’Atenció a les Do-
nes (SIAD) per atendre 
les dones que necessiten 
ajuda en tots els sentits. 
Commemorem el 8-M i 
el 25-N perquè encara 
hi ha feina a fer i cal fer 
molta pedagogia. Les da-
des són les que són. Hi 
ha un col·lectiu LGTBI 
a Torredembarra, que 
es va dissoldre, però està 
creat i faig una crida a 
reactivar-lo.

Acabem parlant de 
Cooperació.

Quan vaig entrar de 
regidora em van dir que 
cada any es donen uns 
diners al Fons Català de 
Cooperació al Desenvo-
lupament, que els ges-
tiona per ajudar quan 
hi ha una catàstrofe al 
món. Però hem tingut 
una pandèmia, guerres, i 
et demanen més ajudes. 
Amb la dana també vam 
ajudar al País Valencià, 
Hem d’estar amatents 
perquè hi som per aju-
dar. 

Marga Rovira sortint de l’ajuntament de Torredembarra / CAROL CUBOTA

“No hi ha 
ningú que 
acudeixi a 
l’Ajuntament 
i que després 
passi gana. El 
problema és 
l’habitatge” POTS VEURE  

L’ENTREVISTA COMPLETA 
A TORREDEMBARRA  
ACTUALITAT TV
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Jonathan Pi Prieto ocuparà l’escó 
buit en el grup municipal d’Esquer-
ra Republicana que deixa Margaret 
Rovira amb la seva renúncia a 
l’acta de regidora. Pi és l’actual se-
cretari d’organització de la secció 
local d’ERC Torredembarra. Nascut 
a Barcelona el 1981, va venir a Tor-
redembarra amb 10 anys. Vinculat 
a la pràctica esportiva —futbol i 
boxa— i amb estudis de formació 
professional, és un emprenedor 
dedicat a la construcció.

Les renúncies de Pau Orts —novè 
de la candidatura republicana— i 
l’exregidora Marina Riudeubas —
desena— convertiran aquest mes 
de maig Jonathan Pi en nou regidor 
del govern torrenc. Recordem que 
ERC va obtenir sis regidors, però 
Daniel Pujol —setè de la llista— va 
entrar com a regidor a comença-
ments de 2024 després de la mort 
de Maria Gual i la número vuit de la 
candidatura republicana, Maria Pi-
lar Hernández, també ens va deixar 
el maig passat.

L’Ajuntament de Tor-
redembarra compta 
des d’aquest mes de 

maig amb una regidoria de 
nova creació: la Regidoria 
de Serveis Tècnics. Aques-
ta nova àrea s’ha impulsat 
amb l’objectiu de coordinar 
i optimitzar tots els recursos 
tècnics municipals, garantint 
una gestió més eficient dels 
projectes i serveis vinculats a 
l’urbanisme, la sostenibilitat, 
els equipaments i els espais 
públics. La responsabilitat de 
la Regidoria de Serveis Tèc-
nics recau estructuralment 
sobre la figura del primer 
tinent d’alcalde, Raúl Gar-
cía, que la suma a les com-
petències de Residus i Nete-
ja Viària, que ja exercia des 
d’inici de mandat. Recordem 
que García assumirà el mes 
de juny de 2026 l’alcaldia de 
Torredembarra fruit del pac-
te entre els tres partits que 
formen el govern municipal.

La voluntat de la creació 
d’aquesta nova regidoria és 
garantir una coordinació 
efectiva amb l’Alcaldia i la 
resta de regidories. D’aques-
ta manera, es vol assegurar 

Raúl García reforça la  
seva posició en el govern  
assumint la nova Regidoria  
de Serveis Tècnics

una direcció estable, trans-
versal i amb capacitat d’im-
puls estratègic, sigui quina 
sigui la persona que ocupi 
aquest càrrec en el futur. 
Actualment, aquesta funció 
l’assumeix Raúl García. El 
nou Departament de Ser-
veis Tècnics estarà integrat 
per tot el personal tècnic de 
l’Ajuntament i treballarà de 
manera transversal amb la 
resta de regidories en els 
àmbits més tècnics dels pro-
jectes municipals, el mante-
niment dels edificis, la gestió 

urbanística i la reglamenta-
ció local.
L’alcalde, Vale Pino, ha vol-
gut destacar la importància 
d’aquesta nova organitza-
ció: “Amb la creació de la 
Regidoria de Serveis Tèc-
nics, fem un pas endavant 
en la modernització de l’ad-
ministració. L’objectiu és 
posar tots els recursos tèc-
nics municipals a treballar 
de manera coordinada, per 
donar una millor resposta a 
les necessitats del municipi 
i de la ciutadania”. 

NOU CONSELLER  
COMARCAL
Per altra banda, Raúl Gar-
cía va prendre possessió 
el passat 6 de maig com a 
conseller comarcal del Tar-
ragonès. García substitueix 
Francesc Larios, que el pas-
sat mes de febrer va dimitir 
com alcalde de la Pobla de 
Montornès. Actualment, la 
formació republicana està a 
l’oposició al Consell Comar-
cal del Tarragonès i García 
assumirà responsabilitats 
en matèria econòmica.

Raúl García prenent possessió com a conseller comarcal. / CCT

REDACCIÓ

Jonathan  
Pi relleva  
Margaret  
Rovira al grup  
municipal 
d’ERC

Pensaments diversos 2. Política i altres  
reflexions sobre Torredembarra (2011-2025)
El preu és de 15 € (12 € si ets subscriptor/a  
del Torredembarra Actualitat)

També pots comprar el pack  
Pensaments diversos 1  
+ Pensaments diversos 2:  
25 € (20 € si ets subscriptor/a  
del Torredembarra Actualitat)

Encara no tens el darrer  
llibre d’en Jordi Salvat?

o envia un mail a  
redaccio@ 
TDBactualitat.cat

o comprar-lo a la Llibreria  
Cal Serenet  
(Carrer Antoni Roig, 22)

Pots veure el vídeo de la presentació del llibre  
Pensaments diversos 2 a Torredembarra Actualitat TV
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La Festa Major 
de Santa Rosalia 
2025 ja té defini-

des les seves dues prin-
cipals apostes musicals: 
The Tyets i Ginestà. El 
concert de The Tyets, el 
30 d’agost, serà de pa-
gament, mentre que els 
Ginestà actuaran el 3 de 
setembre amb entrada 
gratuïta. Les dues actua-
cions es complementaran 
amb grups de versions i 

The Tyets i Ginestà protagonitzaran els 
grans concerts de Santa Rosalia 2025

DJs, com és habitual els 
darrers anys.

El regidor de Festes de 
l’Ajuntament de Torre-
dembarra, Xavier Suárez, 
ha afirmat en declaraci-
ons a Ona la Torre que 
segueixen apostant per 
uns concerts potents 
amb grups de referència 
en el panorama musical 
català.

Les dues formacions, 
que es troben entre les 
principals del panorama The Tyets són la gran aposta musical de la Festa Major de Santa Rosalia 2025. / THE TYETS

musical en català, pre-
sentaran nous treballs 
a Torredembarra. The 
Tyets han publicat el disc 
Cafè pels més cafeteros, 
mentre que Ginestà te-
nen com a novetat l’EP 
Només viure.

El concert de The Tyets 
es farà a la pista d’atle-
tisme. Pròximament, 
sortiran les entrades a la 
venda a un preu popular. 
El de Ginestà tindrà lloc 
a l’aparcament de Mañé 
i Flaquer.

El nou CAP de Tor-
redembarra es 
preveu que sigui 

una realitat el primer 
trimestre del 2029. Amb 
una inversió de més de 
9 milions d’euros i amb 
una superfície funcional 
de prop de 4.000 metres 
quadrats, aquest equi-
pament sanitari entraria 
en funcionament d’aquí 
a quatre anys, aproxi-
madament. El nou CAP 
es construirà al carrer 
del Catllar amb l’antiga 
carretera de la Riera, en 
uns terrenys propers a 
equipaments municipals 
com el pavelló poliespor-
tiu, les pistes d’atletisme 

Les obres del nou CAP de finalitzaran 
el primer trimestre del 2029

o el cementiri. 

Actualment, l’Ajun-
tament està en la fase 
d’arranjament d’aquest 
entorn, per habilitar-hi 
els accessos necessaris 
(permetran als usuaris 
arribar-hi fàcilment). 
Aquests terrenys han es-
tat cedits al Servei Català 
de la Salut (CatSalut). El 
nou CAP permetrà do-
nar resposta a la manca 
d’espai de l’actual centre 
d’atenció primària. 

UN EDIFICI AMB DUES 
PLANTES
El despatx d’arquitectes 
que ha guanyat el con-
curs d’idees per construir 
el nou CAP va presentar 
el 7 de maig, al consis-

patx d’arquitectes Josep 
Ferrando Architecture, 
el guanyador de la idea 
de l’edifici, aquest s’ha 
dissenyat amb materials 
i estructures respectu-
oses amb el medi ambi-
ent. Una vegada aquest 
nou CAP entri en funci-
onament, l’actual edifici 
del CAP deixarà de dur 
a terme la seva activitat. 

La presentació, a l’Ajun-
tament de Torredem-
barra, de la idea guanya-
dora de la construcció 
del nou edifici del CAP, 
s’emmarca en la fase de 
l’avantprojecte. Ara els i 
les professionals sanità-
ries del CAP l’avaluaran, 
per tal de proposar-hi la 
introducció de modifica-
cions i poder millorar-lo. 
Es preveu que en un any 
ja es pugui tenir el pro-
jecte definitiu i que, per 
tant, ja s’iniciï la licitació 
de les obres (previstes per 
al primer trimestre del 
2027 i que podrien tenir 
una duració de dos anys, 
aproximadament). Està 
previst finalitzar l’obra 
el primer trimestre del 
2029.

tori de Torredembarra, 
l’avantprojecte de l’edifi-
ci. Aquest s’ha dissenyat 
en dos nivells: una planta 
baixa i una primera plan-
ta. En la primera planta 
s’hi ubicaran la sala d’es-
pera, els serveis de Pedia-
tria i d’Urgències, el Diag-
nòstic per la Imatge, l’Àrea 
d’Aïllament Respiratori i 
el Servei d’Emergències 

Mèdiques (SEM), entre 
d’altres. En la primera 
planta es preveu que s’hi 
ubiqui una àrea per a usos 
polivalents, pensada per a 
l’atenció en nutrició o psi-
cologia, i una àrea perquè 
es puguin dur a terme ac-
tivitats de promoció de la 
salut comunitària. 

Segons ha explicat el des-

Una imatge de com serà el nou CAP de Torredembarra.
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dentment físic, a un nen, 
pot canviar la vida per 
sempre d’aquesta perso-
na, ja que mai més serà 
qui havia o qui volia ser. 
Mai més. Hi ha un per-
centatge altíssim d’ab-
sentisme escolar entre 
els nens i nens que pa-
teixen bullying, un mal 
silenciós, com un virus 
que s’apodera del cos, i 
que a vegades es torna 
un mal irreversible. 

La detecció del bullying 
a les escoles és, és clar, 
indispensable, una fei-
na que avui no s’execu-
ta correctament. Però la 
PREVENCIÓ és encara 

ACTUALITAT TORREDEMBARRA

La sala d’actes de la Fun-
dació Pere Badia va acollir 
el 16 d’abril la presentació 
del llibre L’Hospital Pere 
Badia. 200 anys d’un llegat 
viu, una obra que clou 
simbòlicament l’any de 
commemoració del bi-
centenari de la Fundació, 
posant en valor dos segles 
d’un llegat viu i compro-
mès amb la comunitat.

Aquesta publicació recull 
la trajectòria històrica, 
arquitectònica, educativa i 
sanitària de la institució al 
llarg dels seus dos segles 
d’existència i és una coe-
dició entre l’Ajuntament 
de Torredembarra i el Cen-
tre d’Estudis Sinibald de 
Mas, amb la col·laboració 
de la Fundació Pere Badia.

El llibre és fruit de la feina 
col·lectiva de diversos 
autors. Josep Bargalló hi 
aporta un estudi sobre el 

La presentació d’un llibre clou la 
commemoració del bicentenari 
de la Fundació Pere Badia

passat indià de Torredem-
barra i la seva vinculació 
amb els orígens de la 
institució; Carlos Blanco 
s’endinsa en la construc-
ció de l’hospital i els seus 
primers anys de funcio-
nament; Joaquim Nolla hi 
analitza l’evolució de l’es-
pai Pere Badia i l’edifici al 

Un moment de la presentació del llibre. / ANNA F, / AJ. TORREDEMBARRA

llarg del temps i les seves 
reformes; Josep Merca-
dé hi reflexiona sobre la 
beneficència i la sanitat en 
aquests 200 anys, i Lluís 
Català hi repassa la funció 
educativa de l’hospital.

En la presentació hi van in-
tervenir diverses persones 

Prevenció de l’Assetja-
ment Escolar. No és el 
primer any que a Els 
matins l’entrevisten, i 
malauradament no serà 
l’última. La Sra. Plana 
va dir, entre d’altres in-
teressants aportacions, 
que les escoles no poden 
ser jutge i part, ja que a 
cap escola li agrada fer 
propaganda del bullying 
que es produeix a la seva 
empresa. I dic empresa 
perquè Plana opina que, 
avui, els alumnes són 
clients. Molt fort i molt 
trist, perquè és veritat.

Però vull anar més enllà: 
l’arrel del problema es 
troba, també, a casa: els 
nens i nenes s’eduquen a 
casa, i som nosaltres, els 
progenitors, els que hem 
d’inculcar, des del minut 
zero, que no es parla 
dels altres, que no es cri-
tica ningú, que tothom 
és diferent i igual alhora 
(això ja ho vaig explicar 
en un altre article) i que 
fer mal psicològic i, evi-

La detecció 
del bullying  
a les escoles 
és una feina 
que avui  
no s’executa  
correctament

El teu fill/a Serra 
Sala, Agustí, ha 
faltat a educació 

física a les 8:00 el 31/3 
—justificada o no justifi-
cada? El teu fill/a Serra 
Sala, Agustí, ha tingut 
un bon comportament 
a classe. El teu fill/a, 
Sala Serra, Agustí, ha 
tingut un mal compor-
tament a classe (targeta 
vermella). 

Us resulta familiar, oi, 
pares i mares? Sí, és el 
Dinantia, una aplicació 
que ens informa minut 
a minut de les aventu-
res i desventures dels 
nostres fills. El que no 
et notificaran mai és 
que el teu fill (en Serra 
Sala, Agustí) està patint 
bullying. 

El passat 2 de maig, va 
ser el Dia Internacio-
nal contra el Bullying. 
A TV3 van entrevistar 
na Meritxell Plana, 
presidenta de l’Associ-
ació Catalana per a la 

El teu fill/a…
OPINIÓ CLARA SOLIVELLAS

L’Ajuntament de Tor-
redembarra destinarà 
127.000 euros als treballs 
d’adequació d’un solar mu-
nicipal al polígon industrial 
Roques Planes. Les obres 
es pagaran amb una part 
del romanent de tresoreria 
per a despeses generals. 
L’alcalde, Vale Pino, va in-
dicar que aquests treballs 

d’adequació serviran per 
habilitar un espai que pot 
tenir usos diferents. Un 
dels possibles projectes és 
instal·lar les carpes anti-
gues que té l’Ajuntament 
per crear un lloc on poder 
deixar les carrosses de 
Carnaval o de la cavalcada 
dels Reis d’Orient, entre 
altres coses. 

L’Ajuntament de Torre-
dembarra, a través de la 
Regidoria de Govern Obert, 
crea la Taula de Treball per 
a la Infància, un nou espai 
de participació ciutadana 
que vol recollir propostes, 
detectar necessitats i 
millorar les polítiques 
adreçades als infants i a 
les seves famílies. Aques-
ta iniciativa pretén donar 
continuïtat a l’enquesta de 
Petita Infància realitzada 
fa uns mesos, on moltes 
famílies van traslladar les 
seves inquietuds sobre els 
espais de joc i oci infantil 
del municipi.
El primer repte que tindrà 
aquesta taula de treball 
serà recollir necessitats, 

definir criteris i orientar 
la renovació dels espais 
de joc, amb l’objectiu 
de dissenyar un model 
de referència per als 
parcs infantils urbans de 
Torredembarra, basat en 
criteris de sostenibilitat, 
inclusió i diversitat de 
jocs. 
Aquesta nova estructura 
recull també les inquie-
tuds que van sorgir en el 
Ple Juvenil “Entre tots i 
totes fem la Torre” cele-
brat l’abril passat, on els 
infants van posar sobre 
la taula la importància 
de tenir cura dels espais 
públics i ampliar les 
opcions d’oci i joc per als 
més joves.

S’invertiran 127.000 
euros en un solar  
municipal a Roques 
Planes

Es crea la Taula 
de Treball  
per a la Infància

més important: nens 
sans mentalment, nens 
a qui se’ls explica les 
conseqüències dels seus 
actes, nens amb autoes-
tima alta, no farien bu-
llying mai. 

Dit això, per a quan 
un Dinantia que digui 
“el teu fill/a ha fet bu-
llying”?; o millor, “el teu 
fill/a no ha fet bullying 
mai”; i encara millor, “el 
teu fill/a no ha patit bu-
llying, perquè en aques-
ta escola fem la mateixa 
prevenció que feu a casa 
vostra”. 

DediCAT al Departa-
ment d’Ensenyament, a 
tots els pares i mares, i 
als nens i nenes que heu 
patit bullying en silenci i 
avui no sou qui hauríeu 
de ser. A aquests últims, 
una abraçada de debò, 
sincera i reconfortant. 
Sou els meus herois i 
les meves heroïnes. Sou 
valents i valentes; els al-
tres, uns covards.

vinculades a la institució 
i a la commemoració del 
bicentenari: Vale Pino, 
alcalde de Torredembarra; 
Carles Miracle, director 
de la Fundació; Iris Gual, 
presidenta del Centre 
d’Estudis Sinibald de Mas, 
i Joaquim Nolla, comissari 
del bicentenari.
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c/ Antoni Roig, 22. Torredembarra

info@calserenet.cat   +34 611 36 48 62 

ATENCIÓ:

TENS ESPAI PER UN LLIBRE 

MÉS A LA PRESTATGERIA

Les obres d’urbanit-
zació del tram del 
carrer de Lleida 

comprès entre la plaça 
de Catalunya i el carrer 
de Pere Badia han fina-
litzat aquest mes d’abril, 
i el carrer torna a estar 
obert a la circulació. El 
projecte ha estat impul-
sat per l’Ajuntament de 
Torredembarra amb una 
inversió de 250.430,17 
euros i finançat parcial-
ment amb una subven-
ció de 175.000 euros de 
la Diputació de Tarra-
gona.

Aquesta actuació ha tin-
gut com a objectiu prin-
cipal millorar la con-
nexió urbana d’aquest 
tram amb la nova ur-
banització de la plaça 
de Catalunya, tot unifi-

Es reobre el tram del carrer de Lleida 
entre plaça Catalunya i Pere Badia

REDACCIÓ cant-lo amb els carrers 
de Pere Badia i Girona i 
el passeig Miramar, tant 
pel que fa als paviments 
com al mobiliari urbà.

L’obra ha inclòs la re-
forma de la cruïlla amb 
el carrer del Mercat, la 
millora de les voreres 
per fer-les més acces-
sibles, la instal·lació de 
nou mobiliari urbà, la 
renovació completa del 
clavegueram i la creació 
de noves canalitzacions 
per a aigües pluvials, així 
com la millora de la xar-
xa d’enllumenat públic. 
També s’hi ha incorpo-
rat nou arbrat urbà de 
baix manteniment.

Amb l’obertura del 
carrer, s’han introduït 
modificacions en la cir-
culació de vehicles. Con-
cretament, s’ha canviat 
el sentit de circulació del 

carrer del Mercat, que es 
dirigeix cap al carrer de 
Lleida. Un cop a la cru-
ïlla, els vehicles poden 
girar a l’esquerra per pu-
jar pel carrer de Lleida 
en direcció al carrer de 

Pere Badia, o bé girar a 
la dreta per dirigir-se cap 
a la plaça de Catalunya.

I EL CARRER FILA-
DORS, AL SETEMBRE
Un cop enllestides les 

obres del carrer Lleida, 
la renovació del carrer 
Filadors —en el tram 
més baix, el que va de 
Pere Badia a Rodes i 
Indians—  és la següent 
gran actuació a la via 

pública que s’ha mar-
cat el govern municipal. 
L’objectiu és iniciar els 
treballs al setembre, 
just després de la festa 
major.

Aquest projecte s’inclou 
en el Pla d’Actuació Mu-
nicipal i té una partida 
assignada al pressu-
post municipal. Comp-
tarà amb un pressu-
post de 404.000 euros 
—40.000 es finançaran 
amb un crèdit i 364.000 
es cobriran amb una 
part de la subvenció del 
pla ImpulsDipta de la 
Diputació de Tarragona.

A inicis d’any, es va pre-
sentar un avantprojecte, 
al qual s’han introduït 
alguns canvis. Ara s’es-
tà ara a l’espera del pro-
jecte definitiu, per poder 
activar el procés de con-
tractació de les obres. 

Primer pas per acabar el Teatre Auditori amb 
la licitació de l’actualització del projecte

L’Ajuntament de Torredembarra ha tret a licitació 
l’actualització del projecte bàsic i executiu de 
l’edifici del Teatre Auditori. El projecte original, 
redactat per l’estudi d’arquitectura Xavier Climent i 
datat el 2007, necessita ser revisat i actualitzat per 
tal de poder reprendre i finalitzar unes obres que es 
troben aturades des de fa diversos anys.

Fins al moment, les actuacions executades inclo-
uen principalment l’estructura, els tancaments, les 
cobertes i les divisions interiors de l’edifici. Ara, 
amb aquesta licitació, es busca redactar un nou 

projecte que actualitzi l’existent, d’acord amb les 
normatives vigents i les necessitats específiques 
d’un equipament cultural d’aquestes caracterís-
tiques. L’import màxim de la licitació és de 82.713 
euros (IVA inclòs).

L’alcalde de Torredembarra, Vale Pino, ha destacat 
que “amb aquest projecte podrem tenir les xifres 
clares del cost real per finalitzar el Teatre Auditori 
i, d’aquesta manera, planificar els passos següents 
per fer-lo realitat i buscar les vies de finançament 
necessàries per a la seva execució completa”.

Aquesta és la nova imatge del tram en obres del carrer de Lleida. / ANNA F. / AJ. TORREDEMBARRA
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Un llibre de poc més 
de 120 pàgines 
però que convida 

a reflexionar molt. Així 
podríem definir el nou 
llibre de la tecnòloga tor-
renca Àurea Rodríguez: 
El liderazgo de las hor-
migas. Després d’Antes 
muerta que analògica i 
Antes muerta que sin IA, 
Rodríguez fa un pas enda-
vant en el seu tercer llibre 
i ens ofereix una faula que 
ens ajuda a comprendre 
el món actual basat en la 
tecnologia i la IA i la geo-

El tercer llibre de l’Àurea Rodríguez: 
una faula que crida a la revolució

JORDI SALVAT

GABRIEL COMES

OPINIÓ

OPINIÓ

política que es mou al seu 
voltant. 

En aquesta nova obra 
de l’Àurea Rodríguez us 
submergireu en un món 
subterrani en què les 
formigues són les prota-
gonistes i amb escena-
ris i personatges que us 
remetran al món real i 
a conflictes com l’actual 
guerra comercial entre la 
Xina i els Estats Units i la 
seva lluita pel domini de 
la IA, amb la vella Europa 
al mig.

de fa uns anys, i tinc l’es-
perança que els seus arti-
cles també els llegeixin els 

polítics de la nostra vila. 
El títol del darrer era ben 
clar: “Torredembarra, 
parlem d’innovació”.

Tornem al llibre. Us ani-
mo a gaudir de la lectu-
ra d’El liderazgo de las 
hormigas. No us faré 
espòiler del final, però sí 
que us avançaré que és 
una faula optimista, que 
ens pot anar molt bé en 
un moment en què els 
discursos apocalíptics al 
voltant de la IA s’impo-
sen. Una mica de llum 
en aquest món massa 
fosc amb el qual entrem 
al segon quart del segle 
XXI i una crida a l’empo-
derament i a la revolució 
davant de l’Oligarqu-IA.

Torredembarra se 
suma, per primer 
cop, del 14 al 17 de 
maig, a la XXVII edi-
ció del Festival Tar-
raco Viva, un festival 
cultural internaci-
onal que se celebra 
a Tarragona des 
del 1998 i que està 
dedicat i especialit-
zat en la divulgació 
històrica d’època 
romana. Aquesta 
edició 2025 està 
dedicada a la “Plebs. 
Vida i cultural de la 
gent de Roma”.

Torredembarra orga-
nitza quatre actes.  
El 14 de maig, a les 
19 hores, es pronun-
ciarà la conferència 
“Viure a una vil·la 
romana. Centres de 
producció agrària 
i fastuosos palaus 
residencials”, a 
càrrec de Joaquín 
Ruiz de Arbulo, 
catedràtic d’Arqueo-
logia (URV). El 16 de 
maig, al mateix lloc 
es projectaran dos 
documentals, a par-
tir de les 19 hores: 
“Visita virtual: Villa 
romana de Rabaçal” 
i “Ingeniería romana: 
Ciudades”. 

El 17 de maig, a les 
17 i les 18 hores, a 
la Vil·la Romana 
del Moro, visita 
comentada a càrrec 
del doctor Jacinto 
Sánchez Gil de 
Montes, arqueòleg, 
professor a la UB 
i codirector de les 
excavacions dutes 
a terme a la Vil·la 
romana del Moro. És 
gratuït, amb reserva 
prèvia a: cultura@
torredembarra.cat. A 
les 19 hores, a la Vil-
la Romana del Moro, 
recreació històrica 
“El moro. La vida a 
una vil·la romana”, a 
càrrec del grup tar-
ragoní de recreació 
històrica Thaleia.

La Torre 
acull per  
primer 
cop  
actes de 
Tarraco 
Viva

Torredembarra ha 
estat una pobla-
ció que sempre ha 

estimat i ha practicat el 
joc dels escacs. De fet, de 
forma oficial, els anys 40 
del segle passat ja exis-
tia una entitat presidida 
per Josep Torrebadell, 
la Peña Torre Ajedrez, 
amb seu a l’antic cafè 
Recreo, al carrer Santa 
Rosalia, que organitzava 
competicions i tornejos 
d’escacs. I l’any 1981, es 
va fundar l’actual Club 
d’Escacs Torredembar-
ra, sota la presidència 
de Cecili Aliaga, que ac-
tualment amb seu al Ca-
sal Municipal, al carrer 
Capella, encara segueix 
promocionat els escacs.

Per tant, són molts anys 
d’història, els que suma 
el nostre club, i com és 
lògic, tot i que totes les 
persones que n’han es-
tat sòcies i les que li han 
donat suport han estat i 
són molt importants per 
a l’entitat, i no és cap fór-
mula de cortesia, el cert 
és que algunes persones, 
per la seva activitat dis-
tingida, ho són de ma-

nera significativa. Entre 
elles, avui parlarem del 
soci Giuseppe Giardina, 
conegut amicalment per 
Pino.

Pino, nascut l’any 1963 a 
Sicília, de formació elec-
trònica —seu és el curiós 
i singular rellotge d’ai-
gua que presideix la pla-
ça de l’Aragó del nostre 
poble—, va recalar a Tor-
redembarra per regentar 
la famosa Gelateria Ita-
liana a la plaça abans 
esmentada, on molt 
sovint se’l podia veure, 

quan la feina l’hi perme-
tia, jugant alguna parti-
deta d’escacs. I és que 
Giuseppe, des de molt 
jove, era un apassionat 
jugador d’escacs. El seu 
amor per aquest joc i el 
seu interès per ajudar el 
nostre club, sobretot en 
la tasca de promocionar 
els escacs entre els més 
joves, el va portar a po-
sar-se en contacte amb 
nosaltres i coorganitzar 
el que vàrem anomenar 
“Torneig per Edats”. El 
torneig consistia a in-
vitar alumnes d’escoles 

d’escacs de diferents 
clubs per tal de que com-
petissin i  convisquessin 
en una jornada dedicada 
als escacs (l’últim any, 
2024, hi varen participar 
60 jugadors de 13 esco-
les diferents d’arreu de 
Catalunya).

En Pino era qui finança-
va tota la jornada i pro-
porcionava, a més de les 
copes i trofeus per als 
vencedors, un berenar, 
un gelat i una medalla 
commemorativa per a 
tots els participants. 

Els escacs de Torredembarra han perdut 
una persona molt valuosa: en Pino  

Giuseppe Giardina —amb samarreta blava— rep de mans de dirigents del Club Escacs Torre-
dembarra un reconeixement en el X Torneig d’Edats 2023. / CE TORREDEMBARRA

El primer torneig es va 
fer l’any 2013, i des de 
llavors, excepte l’any 
de la pandèmia, no s’ha 
deixat de jugar mai: 11 
anys ininterromputs de 
torneig! 

Aquell torneig, pel 
nombre de nens i ne-
nes que hi participa-
ven i per l’excel·lent 
organització que en 
Pino comandava, es va 
convertir en una fes-
ta referent destacada 
dels escacs, sobretot  
esperada per la gent 
menuda, i una de les 
activitats rellevants del 
nostre club.

El passat mes de març, 
Giuseppe ens va deixar 
a causa d’una malaltia. 
Des del Club d’Escacs 
Torredembarra el tro-
barem a faltar molt, i 
tot i que no el coneixia 
a fons, puc dir sense 
por a equivocar-me que 
se’ns n’ha anat un home 
amable, atent, generós 
i, el que jo més valoro, 
una bona persona.

Descansi en pau!

A l’Àurea la vaig descobrir 
a causa de la seva breu i 
certament traumàtica 
aventura política. Però 
allò va ser l’anècdota. Ella 
és una de les expertes de 
referència en el món de la 
innovació i la tecnologia a 
Catalunya i l’Estat espa-
nyol. El seu currículum 
ho demostra i ho reforça 
si teniu l’oportunitat de 
mantenir una conversa 
amb ella. Tenim la sort de 
poder-la llegir al Torre-
dembarra Actualitat, 
d’on és col·laboradora des 
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OBERT DIVENDRES OBERT DIVENDRES 
I DISSABTES  I DISSABTES  

A PARTIR  A PARTIR  
DE LES 22HDE LES 22H

CARRER DEL MONTMELL • TEL. 977 64 47 79
ELS MUNTS - TORREDEMBARRA

DIMARTS  
TANCAT

OBRADOR:  
Tel. 977 65 03 84  
C. de Dalt, 24

VENTA:  
Altafulla 
Tel. 977 65 03 84  
C. Miquel Amorós, 5

VENTA:  
Torredembarra 
Tel. 977 64 26 14 
C. Montserrat, 27

Polígon Industrial  
Roques Planes

C. Montferri s/n  
TORREDEMBARRA

Telèfon: 977 641 128

Rosa Guimerà,  
guanyadora de la  
mona de Pasqua  
del Torredembarra  
Actualitat
Aquesta Setmana Santa hem se-
guit la tradició de sortejar una 
mona de Pasqua entre els nos-
tres subscriptors/es, gentilesa 
de Forn Cristià. La guanyadora 
ha estat la Rosa Guimerà i l’han 
recollit en representació seva. 
Enhorabona!

El ple ordinari de 
l’Ajuntament de 
Torredembarra 

va escollir el passat 28 
d’abril el nou jutge de 
pau de Torredembar-
ra, que serà Jordi Girol 
Palet. Recordem que el 
passat mes d’octubre va 
quedar vacant el càrrec 
de jutge/essa de pau ti-
tular a causa de la mort 
de Rosalia Papiol, que 
ho era des de feia un 
any i mig.

Jordi Girol va obtenir 
13 dels 17 vots del ple 
en votació secreta. Dels 
altres set candidats al 
càrrec, Sebastià Dalmau 
Ubià i Rosario Moreno 
Ríos van rebre un vot 
cada un. Hi va haver dos 
vots en blanc.

El nou jutge de pau tor-
renc va néixer a Torre-
dembarra el 1980 i és 
llicenciat en Educació 
Física, tot i que profes-

Jordi Girol serà el 
nou jutge de pau 
de Torredembarra

“Sempre he treballat a 
l’empresa privada i no 
pots repercutir en el dia 
a dia del que és públic. 
Com a jutge de pau ca-
saré persones, que és 
fer-los feliços, o resoldré 
conflictes i buscaré con-
ciliacions. És un servei a 
la comunitat”, ha expli-
cat Jordi Girol al Torre-
dembarra Actualitat.

Jordi Girol. / CEDIDA

REDACCIÓ

sionalment exerceix de 
taxador d’immobles i 
pèrit judicial. Girol està 
vinculat des de fa molts 
anys a la UD Torredem-
barra, en àmbits com el 
futbol de veterans i el 
futbol platja. També 
és un dels fundadors 
i membre del Ball de 
Malcasats de Torredem-
barra.

Si ets subscriptor/a del Torredembarra Actualitat 
pots guanyar el llibre El liderazgo de las hormi-
gas, de la torrenca Àurea Rodríguez.

PER PARTICIPAR EN EL SORTEIG  
NOMÉS ET CALEN DUES COSES:

Ser subscriptor/a del Torredembarra Ac-
tualitat: si no ho ets, et pots donar d’alta 
per només 60 €/any.

Enviar un correu electrònic a redaccio@TDBactualitat.cat amb el 
teu nom i cognoms i telèfon de contacte fins el proper 25 de maig.

Un cop fet el sorteig, donarem a conèixer el guanyador/a.

Vols guanyar el llibre  
‘El liderazgo de las hormigas’?

L’exalcalde Eduard Rovira,  
nou número dos d’ERC al Camp 
de Tarragona
El dimarts 29 d’abril es va celebrar el 
Congrés d’ERC al Camp de Tarragona, en 
el qual es van donar a conèixer les perso-
nes que integren la principal estructura 
orgànica del partit a la demarcació. L’úni-
ca candidatura que es va presentar està 
encapçalada per Noemí Llauradó Sans, a 
la Presidència, i l’exalcalde i actual tercer 
tinent d’alcalde de Torredembarra, Eduard 
Rovira Gual, a la Secretaria General. 
L’excap de gabinet de l’Ajuntament de 

Torredembarra, Neus Saltó Cuevas, és la 
nova secretària d’Imatge i Comunicació.

Rovira ha manifestat que per aconse-
guir els objectius marcats “mantindrem 
contacte permanent amb el territori, 
amb reunions itinerants en cadascuna 
de les comarques del nostre àmbit. La 
raó de ser d’aquestes trobades serà la de 
copsar de primera mà les inquietuds dels 
regidors i militants de base”.

David Vives Vernet
Agent Exclusiu

C. Alt de Sant Pere, 47 A Baixos
43830 Torredembarra

Tel. 977 644 700 • Mòbil: 615 696 650
vivex75@hotmail.com
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ACTUALITAT JOVE

Torredembarra fa un pas 
endavant en la promo-
ció de l’associacionisme 

juvenil amb la constitució de 
l’Associació de Joves de Tor-
redembarra, un nou col·lectiu 
impulsat per cinc joves torren-
ques de 18 anys amb la volun-
tat de dinamitzar socialment i 
culturalment el municipi, tot 
posant el focus en la partici-
pació activa del jovent.

Les fundadores —Núria Mar-
tínez Sotoca, Mireia Figueras 
Batista, Júlia Salvador París, 
Marina Bonet Martí i Noèlia 
Perelló Carrasco— han desen-
volupat un projecte que pretén 
revitalitzar l’activitat juvenil, 
recuperant actes que amb el 
temps s’han anat perdent i 
impulsant noves iniciatives 
especialment en moments de 

Neix l’Associació de Joves 
de Torredembarra 

recuperació dels Pastorets, una 
representació tradicional que 
des de fa més de tres dècades no 
es du a terme a Torredembar-
ra. La secretària de l’associació, 
Júlia Salvador, ha remarcat que 
“en una època tan individualis-
ta, volem que els joves s’uneixin 
en comunitat des de la diversi-
tat, i que puguin apropar-se a 
la cultura catalana mitjançant 
activitats esportives, culturals 
i lúdiques”.

Des de la Regidoria de Joven-
tut i Infància ja s’ha començat 
a treballar conjuntament amb 
l’associació per a l’elaboració 
d’una nova programació d’acti-
vitats destinada a infants i joves 
de 0 a 29 anys, amb l’objectiu 
de fer créixer l’oferta d’oci sa-
ludable i participativa al mu-
nicipi. 

L’entitat fa una crida a tots els 
i les joves a sumar-s’hi a través 
del correu electrònic associa-
ciojovestorredembarra@gmail.
com, al perfil d’Instagram @as-
sociaciojovestdb o visitar la seva 
carpa informativa el proper 31 
de maig, a la plaça Mossèn Jo-
aquim Boronat, a la tarda, en el 
marc de la Trobada Jove orga-
nitzada per l’Ajuntament.

menys activitat al poble. L’as-
sociació aposta per activitats 
obertes, inclusives i pensades 
per al jovent, amb l’objectiu 
de reforçar el sentiment de 
comunitat i fomentar la con-
vivència.

Segons han explicat, “cal ge-
nerar espais de trobada i acti-
vitats on els joves ens puguem 
conèixer, compartir i partici-

par activament en la vida del 
poble”. En aquest sentit, la 
presidenta de l’entitat, Núria 
Martínez, ha assenyalat que 
“hi ha una manca d’espais per 
als joves, i volem promoure ac-
tivitats pensades per a la fran-
ja d’edat entre els 16 i els 29 
anys. L’objectiu és ser un punt 
de referència, representar els 
interessos dels joves i tenir veu 
davant de l’Ajuntament”.

AUTOGESTIÓ DE  
L’ESPAI JOVE
La creació de l’entitat s’alinea 
amb els objectius estratègics de 
l’Ajuntament de Torredembar-
ra. En aquest sentit, el regidor 
de Joventut i Infància, Xavier 
Suàrez, ha explicat que es 
tracta de facilitar la vinculació 
dels joves majors de 18 anys a 
l’Espai Jove, afavorint la seva 
autogestió parcial i la partici-
pació directa en la programa-
ció d’activitats municipals: “La 
participació juvenil ha de ser un 
motor actiu dins el municipi. 
Aquesta nova associació ens 
ajuda a fer un pas endavant en 
l’autonomia i el lideratge dels 
joves”. Com a mostra d’aquest 
suport institucional, l’Ajunta-
ment ha proposat a l’entitat la 
gestió parcial de l’Espai Jove els 
divendres a la tarda, dissabtes i 
diumenges.

Entre les primeres activitats 
que volen impulsar es troba la 

Les integrants de la nova entitat amb el regidor de Joventut, Xavier Suàrez. / 
ANNA F. / AJ. TORREDEMBARRA

+ de 150 accions 

Torredembarra disposa d’un full de
ruta clar per avançar cap a una
ciutat més amable i sostenible.

4 eixos estratègics

18 objectius clars
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REDACCIÓ

El pròxim 31 de maig 
el Festival de Cinema 
en Català (FIC-CAT) 

aixecarà el teló de la 17a edi-
ció amb l’estrena mundial de 
la pel·lícula La Invasió dels 
Bàrbars, de Vicent Monsonís, 
una obra que reflexiona sobre 
la memòria històrica, l’oblit i 
les cicatrius de la guerra. L’ac-
te inaugural tindrà lloc al Te-
atre del Casino Municipal de 
Roda de Berà a les 19 hores  
i comptarà amb la presència 
dels membres de l’equip tèc-
nic i artístic de la  pel·lícula. 
El certamen s’allargarà fins 
el 7 de juny, quan es farà la 
gala de cloenda. Aquesta 17a 
edició del FIC-CAT té com 
a eix temàtic els vincles que 
existeixen entre el cinema i 
l’educació.

La producció de Stanbrook, 
Arden Producciones i Alhena 
Production, és una adaptació 
de l’obra de Chema Cerdeña 
La invasión de los Bárbaros. 
El film ens narra la història 
de l’Esperança, una jove va-
lenciana conservadora del 
Museu del Prado que és inte-
rrogada sobre la desaparició 
d’un quadre que un coronel 
vol confiscar. Vuitanta anys 
després, la seva neta Aurora 
busca les seves restes. El film 
construeix un relat intens que 
s’endinsa en la memòria fami-
liar i que es reforça amb una 
direcció artística cuidada i una 
interpretació sensible i con-
tinguda de més de 50 actrius 
i actors valencians i catalans, 
com Olga Alamán, Jordi Ca-
dellans, Jordi Ballester, Pepa 
Juan, Pep Munné, Óscar Pas-
tor, Manu Valls, Iria Márquez, 
Dario Torrent i Raquel Ortells. 

UN TOTAL DE  
78 PRODUCCIONS  
SELECCIONADES
Són 78 produccions seleccio-
nades a competició que opten 
al premi del Jurat de la seva 
modalitat i al premi del públic 
(algunes produccions optaran 
també al premi en línia). Entre 
els sis llargmetratges seleccio-
nats, a més de la pel·lícula in-
augural, trobem dues estrenes 
més: Mario, de Guillem Miró 
i Ferides de Tristan Ferrusca. 
A més, també es podran veure 

L’estrena mundial de ‘La Invasió dels 
Bàrbars’ inaugurarà el FIC-CAT 2025

Les irresponsables, de Laura 
Mañá; La furgo, d’Eloy Cal-
vo i Esmorza amb mi d’Iván 
Morales.

Pel que fa als documentals, 
destaca l’estrena de El negre 
té nom, de Fèlix Colomer, un 
treball de Producciones del 
KO i 3Cat que revela la veri-
table identitat de l’home que 
durant dècades va ser exhibit 
com una peça de museu: el 
Negre de Banyoles. Ell va ser 
el protagonista d’una polèmica 
internacional que gairebé va 
fer trontollar els Jocs Olímpics 
del 92. La pel·lícula serveix 
com a mirall incòmode de la 
nostra memòria recent. Les al-

tres estrenes són: Jordi Mir. 
Pompeufabrant Catalunya, 
de Josep Alcover;  Rosa Sen-
sat. Per una escola plena de 
vida, d’Eduard Miguel Costal 
i Arcadi, de David Serrano 
Blanquer. També entren a 
competició Mares, d’Ariadna 
Seuba i Alexina B. Vides en 
composició,  d’Alexis Borràs 
Izquierdo. 

Entre els quinze curtmetratge 
seleccionats, destaca l’estrena 
de Lluernes, de Ferran Ureña. 
De videoclips n’entren vint-i-
un a competició i, de treballs 
de centres educatius, una vin-
tena, mentre que hi ha deu 
participants al Concurs Jove. 

Aquesta categoria desafia els 
participants apassionats del 
cinema, amb edats inferiors 
als 35 anys, a crear un curt-
metratge en català o aranès, 
en només 72 hores, amb una 
durada màxima de tres minuts 
i que inclogui unes premisses 
que es donen a conèixer a 
l’inici del concurs.

El jurat de la selecció oficial 
compta amb cinc professio-
nals de diversos camps de 
l’àmbit audiovisual que asse-
gurarà una valoració rigorosa 
basada en la qualitat i la crea-
tivitat artística de les peces 
que es presenten a concurs. 
Els membres que conformen 

Un dels fotogrames de la pel·lícula que estrenarà el FIC-CAT 2025. / FIC-CAT

En la secció de 
documentals 
destaca l’estrena 
del treball dirigit 
per Fèlix Colomer 
sobre el ‘Negre 
de Banyoles’ 

TROBAREU EL PROGRAMA 
COMPLET A  
www.fic-cat.cat

Distincions al crític de cinema  
Àlex Gorina i al docent audiovisual  
José Juan Guijarro 
El FIC-CAT atorgarà el Premi 
Montserrat Carulla  2025 a Àlex 
Gorina, una figura essencial a 
l’hora de normalitzar el cinema 
en català. El festival  també 
atorgarà el Premi Honorífic 2025 
a un pioner i referent indiscuti-
ble en la formació  audiovisual 
com és en José Juan Guijarro.  

Àlex Gorina i Macià ha estat 
crític de cinema en diversos 
mitjans, destacant la seva  col-
laboració a la revista Guia del 
Ocio des del seu primer número 
el 1977. A la televisió, ha  parti-
cipat en diversos programes de 
TV3 com Cinema 3, Com a Casa 

i Sala 33, i va ser coautor  de la 
docu-sèrie La gran il·lusió, que 
narra la història audiovisual del 
cinema català. La seva tasca  
radiofònica, amb el famós La 
Finestra Indiscreta a Catalunya 
Ràdio, ha estat fonamental per 
a  la divulgació del cinema en 
català. 

José Juan Guijarro compta amb 
una trajectòria de més de 30 
anys al capdavant del projecte 
Son  Pacs Productions. Una 
combinació de passió, pedago-
gia i creativitat que ha convertit 
l’Institut  Son Pacs de Palma en 
un exemple de bones pràctiques 

en alfabetització audiovisu-
al.  L’institut, amb Guijarro al 
capdavant, ha estat l’únic centre 
que ha participat a totes les  
edicions del FIC-CAT des que 
es va incorporar la categoria de 
centres educatius. Un compro-
mís  ferm pel cinema com a eina 
de transformació i aprenentatge. 

Guijarro recollirà el premi  el 
divendres 6 de juny a les 22:00 
hores, mentre que Gorina ho farà 
el dissabte 7  de juny a les 19:00h 
durant la gala de cloenda i en-
trega de premis, la qual es podrà 
seguir en ¡ directe a través de 
La Xarxa+.

el jurat són Pere Sala, David 
Casademunt, Anna Fonoll, 
Anna Bertran i David Ortiz. 
Els treballs guanyadors es 
donaran a conèixer durant la 
gala de cloenda del  Festival, 
el dissabte 7 de juny, a les 19 
hores, al Teatre del Casino 
Municipal de Roda de  Berà, 
conduïda per Ann Perelló i 
Pau Escribano. L’accés a to-
tes les activitats i projeccions 
és gratuït. Per a les gales 
d’inauguració i de cloenda cal 
fer reserva prèvia i s’aconsella 
vestir d’etiqueta.

IV FÒRUM CINEMA  
I EDUCACIÓ
El dissabte 24 de maig, de 9 a 
20:30 hores, al Casal Munici-
pal ‘Les Monges’ de Roda de 
Berà, es desenvoluparà el IV 
Fòrum Cinema i Educació, una 
proposta formativa adreça-
da al professorat d’Educació 
Primària i Secundària i a es-
tudiants universitaris. Aquest 
Fòrum neix amb l’objectiu 
de dotar als assistents de 
les eines per poder treballar 
l’audiovisual a l’aula i, a la 
vegada, aprofitar el treball 
pràctic perquè cada docent es 
faci càrrec d’un dossier d’una 
peça única. L’activitat té el re-
coneixement del Departament 
d’Educació de la Generalitat 
de Catalunya. 

Abans i durant el festival, es 
desenvolupen diverses activi-
tats paral·leles com el Pitch de 
projectes en llengua catalana 
el 5 de juny. A la plaça dels 
Pins hi haurà zona de restau-
ració i música els vuit dies del 
festival.
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JUNIOR

PÀDEL
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GIMNÀS
+1.000m2

ACTUALITAT BAIX GAIÀ

L’Ajuntament de la Pobla 
de Montornès va aprovar 
en el ple municipal del 
10 d’abril el projecte per 
connectar el municipi 
a la xarxa del Consorci 
d’Aigües de Tarragona 
(CAT). Aquesta actuació és 
un pas clau per garantir un 
subministrament d’aigua 
estable i garantit al muni-
cipi, i preparar la localitat 
per afrontar millor situaci-
ons com les sequeres i la 
pressió sobre els recursos 
hídrics. El projecte con-
templa la construcció 

d’una canonada de 1.200 
metres, amb una inversió 
de 846.740,91 euros.
A més, l’Ajuntament de 
la Pobla de Montornès ha 
presentat una sol·licitud 
de subvenció al PUOSC 
de la Generalitat de 
Catalunya per valor de 
150.000 euros per ajudar 
a finançar l’obra i en 
aquests moments s’estan 
cercant altres fonts de 
finançament. El projecte 
contempla un termini 
d’execució de les obres de 
vuit mesos.

L’Ajuntament del Catllar 
ha dut a terme aquest 
mes d’abril la instal·lació 
de 21 càmeres lectores de 
matrícules als principals 
accessos de les urba-
nitzacions del municipi. 
Aquesta actuació repre-
senta una inversió de 
més de 200.000 euros, 
que inclou el subminis-
trament, la instal·lació i el 
manteniment del sistema 
durant quatre anys.

Les càmeres, equipades 
amb tecnologia OCR/

ANPR, permeten la 
lectura automàtica de 
matrícules i l’obtenció 
d’informació addicional 
com la marca, el model, 
el color i el tipus de 
vehicle. Aquestes dades 
es transmeten directa-
ment a la plataforma de 
la Direcció General de la 
Policia (DGP), i permeten 
la detecció immediata de 
vehicles d’interès policial. 
El sistema funciona les 
24 hores del dia, els 365 
dies de l’any.

La Pobla de  
Montornès aprova  
la connexió del  
municipi a l’aigua 
del CAT

El Catllar instal·la  
21 càmeres lectores  
de matrícules  
als accessos  
de les urbanitzacions

Una de les càmeres, instal·lades a l’entrada de la urba-
nització La Cativera. / AJ. EL CATLLAR

Un total de quinze 
persones i enti-
tats de diferents 

municipis del Tarragonès 
que s’han distingit per la 
seva labor cultural, cien-
tífica, econòmica, social o 
artística han rebut aquest 
reconeixement promogut 
pel Consell Comarcal del 
Tarragonès, entre les 
quals sis de municipis 
del Baix Gaià. El Teatre 
Municipal Orfeó Canongí 
va acollir el 25 d’abril una 
nova edició de la conces-
sió de distincions de Mè-
rit de Serveis Distingits. 
La gala va ser presentada 
per la periodista Mercè 
Veciana i la va amenitzar 
el grup musical Tarraco 
Jazz Trio.

Sis distincions de Mèrit de 
Serveis Distingits a entitats 
i persones del Baix Gaià

En aquesta novena con-
vocatòria s’han lliurat 
les distincions següents 
a entitats del Baix Gaià:  
el Centre d’Estudis d’Al-
tafulla, l’Agrupació de 
Dones del Catllar, l’As-
sociació de Voluntaris 
de Protecció Civil de 
Creixell, Jaci Molins 
Roca de Roda de Berà, 
la Societat Cultural Sa-

lomonenca i la colla cas-
tellera Nois de la Torre.

Aquestes distincions 
tenen com a objectiu 
honorar persones o 
entitats en mèrits a la 
labor realitzada, que 
hagin contribuït a aug-
mentar el prestigi d’un 
municipi del Tarragonès 
o de la comarca en el seu 

conjunt. Les propostes 
les presenten els ajun-
taments del Tarrago-
nès, a proposta del ple 
municipal, i s’atorguen a 
persones o entitats dels 
municipis de la comarca 
que s’hagin distingit en 
una continuada tasca 
cultural, científica, eco-
nòmica, social o urba-
nística.

Fotografia de tots els distingits i les autoritats. / CCT

El ple de l’Ajunta-
ment d’Altafulla 
d’abril ha aprovat 

una modificació de crèdit 
del pressupost municipal 
per a l’exercici 2025 amb 
l’objectiu de finançar in-
versions prioritàries per 
al municipi. Ho va fer 
amb els sis vots a favor 
del govern, els vots en 
contra d'Alternativa i 
Junts i l’abstenció del 
PSC. Aquesta modificació 
es farà mitjançant suple-
ments de crèdit i crèdit 
extraordinari, finançats 
principalment amb el ro-
manent de tresoreria per 
a despeses generals, per 

REDACCIÓ

evitar així recórrer a nous 
préstecs.
La proposta que el regi-
dor d’Hisenda va portar 
al ple, que compta amb 
l’informe favorable de la 
Intervenció Municipal, 
inclou un canvi destacat 
en el finançament d’una 
sèrie d’inversions que in-
icialment estaven previs-
tes amb càrrec a endeuta-
ment. Amb aquest canvi, 
un total de 1.292.400 
euros en actuacions com 
la remodelació de la pla-
ça dels Vents, millores al 
camp de futbol i a la pisci-
na infantil, instal·lació de 
plaques solars al CEIP la 

Portalada, o la construc-
ció de nous nínxols al 
cementiri, es finançaran 
amb recursos propis del 
consistori.

NO CALDRÀ  
RECÓRRER A CRÈDIT
Amb aquesta decisió, 
les actuacions previstes 
en el Pla d’inundacions 
es continuaran duent 
a terme i es finançaran 
amb càrrec al romanent 
de tresoreria, de manera 
que no caldrà recórrer al 
préstec de 800.000 euros 
previst inicialment. Això 
permetrà reduir el per-
centatge d’endeutament 

de l’Ajuntament sobre els 
ingressos corrents a 31 de 
desembre de 2025, que se 
situarà en el 24%, un per-
centatge podria ser fins i 
tot inferior a les acaballes 
de l’any.
Segons destaca el re-
gidor d’Hisenda, Dani 
Franquès, aquesta ope-
ració permetrà mantenir 
l’estabilitat econòmica, 
complir amb els requisits 
de la normativa estatal i 
alhora donar resposta a 
necessitats urgents i es-
tratègiques per a Altafu-
lla, sense comprometre 
el futur financer del con-
sistori.

L’Ajuntament d’Altafulla  
redueix l’endeutament previst  
per al 2025 al 24%
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EL SUDOKU

4 2 1
1 8 4 3

7 9
5 1 2 4

8 1 6 4
4 3

1 8 5 6
7 5 9

9 4 7 6 5 3 2 1 8
1 5 6 8 9 2 4 3 7
8 3 2 4 1 7 5 6 9
5 8 1 2 4 6 9 7 3
6 2 4 7 3 9 1 8 5
7 9 3 5 8 1 6 2 4
4 6 9 3 2 8 7 5 1
2 1 8 9 7 5 3 4 6
3 7 5 1 6 4 8 9 2

Dificultat: Molt alta

5 7 6 9 8
7

9 1
3 7
6 2 5 3 1 4
9 6

2 4
1

1 6 4 7 3

3 5 4 7 6 9 8 1 2
7 1 8 2 3 5 6 9 4
6 2 9 1 8 4 3 5 7
1 3 5 4 9 6 2 7 8
8 6 2 5 7 3 1 4 9
4 9 7 8 2 1 5 6 3
5 7 3 9 1 2 4 8 6
9 4 6 3 5 8 7 2 1
2 8 1 6 4 7 9 3 5

Dificultat: Mitjana

La solució la trobareu 
al Torredembarra 
Actualitat  
del mes de juny

Solució Sudoku  
mes de abril

A LA CONTRA

C/ Higini Anglès, 12, Escala B, Entresòl 2º ( TGN) 

Tel. 977 59 52 49
administracio@aurempren.com 

ASSESSORIA
D’EMPRESES

Amb un “vermut 
de jubilació” 
el migdia del 

passat diumenge 20 
d’abril, el celler Cal 
Serafí va tancar una 
etapa de 58 anys amb 
la família Mercadé al 
capdavant. Es van ser-
vir fins a mig miler de 
vermuts en una gran 
festa plena d’emotivi-
tat. La jubilació dels 
actuals propietaris ha 
fet que hagin buscat la 
continuïtat de la mar-
ca amb un traspàs i un 
nova direcció al capda-
vant del negoci, en un 
espai que continuarà 
sent de la família.

Va ser el 1967 quan 
l’esperit emprenedor 
del matrimoni format 
per Serafí Mercadé 
Olivé i Àngela Mercadé 
Magrinyà els va portar 
a obrir un establiment 
al bell mig del nucli an-
tic de Torredembarra, 
just davant de l’esglé-
sia de Sant Pere i al 
costat de la Torre de la 
Vila. Allà hi vivia la fa-
mília des de feia molts 
anys, amb els avis 
transmetent el llegat, i 
hi havia els cups on el 
raïm que collien a les 
seves vinyes es trans-
formava en vi i vinagre.

Aprofitant la irrupció 

JORDI SALVAT

Punt i a part de  
Cal Serafí (1967-2025)

del turisme a la capi-
tal del Baix Gaià, a Cal 
Serafí van començar 
a vendre altres vins a 
més dels propis, licors i 
verdura. Començaven a 
arribar els primers vins 
embotellats de les coo-
peratives del Priorat i 
cellers del Penedès, que 
gradualment guanya-
ven terreny als vins a 
granel. “Els estrangers 
s’emportaven garrafes 
de vins i licors com Co-
intreau, Gran Marnier o 
rom quan tornaven cap 
al seu país. La diferència 
de preu entre aquí i allí 
era molt gran”, recorda 
Serafí Mercadé Merca-
dé, fill del matrimoni 
que va crear Cal Serafí 
i que, junt amb la seva 
dona, Rosa Torné, i la 
germana d’aquesta, Do-
lors Torné, van seguir el 
negoci quan els pares es 
van jubilar a inicis dels 
anys noranta.

La nova generació va 
crear l’empresa Cal Se-
rafí SL i es van adaptar 
a l’evolució constant del 
sector vinícola, que va 
arraconar el vi a granel 
a un 5% com a màxim 
del total que venien, 
quan a l’inici del negoci 
era més del 90%. En els 
darrers anys, Cal Serafí 
s’ha especialitzat en els 
vins ecològics i han im-
pulsat uns tastos men-
suals de vins, caves i 
vermuts que han tingut 
molt èxit. “En portem 
ja més de quaranta i és 
molta la gent que repe-
teix. Hem aconseguit 
una gran fidelització. 
Algun tast l’hem hagut 
de fer a la sínia perquè 
al celler no hi cabíem”, 
explica Serafí Mercadé.

La quarta generació es 
va incorporar fa uns 
anys al negoci familiar, 
amb Esther Mercadé 

dinamitzant la web i 
les xarxes socials i els 
tastos. “La meva filla 
té, però, la seva pro-
fessió, i amb la nostra 
jubilació ja ningú de 
la família pot conti-
nuar al capdavant del 
celler. Hem buscat 
algú que es posi al 
capdavant del negoci 
mantenint el nom de 
Cal Serafí. Hem trobat 
quatre candidats i al 
final ens hem decidit 
per un d’ells”, comenta 
Mercadé, que es mos-
tra satisfet del traspàs 
i que Cal Serafí no tan-
qui després de 58 anys 
d’existència.

Serafí Mercadé fa un 
balanç molt positiu 
d’aquestes gairebé sis 
dècades d’història del 
celler: “Hem continuat 
la tradició amb hospi-
talitat, tractant bé la 
gent, aconsellant-los. 
Cal Serafí ha estat un 
lloc de festa i alegria, 
on pots trobar el que 
vols. Tenim vins de 
tots les denominacions 
d’origen de l’Estat”. La 
seva clientela és de to-
tes les poblacions de 
costa, des de la Móra 
a Roda de Berà, comp-
tant molta gent que es-
tiueja o passa els caps 
de setmana en aquesta 
zona. “Estem tristos, 
però també contents, 
perquè Cal Serafí no 
desapareix”, conclou.

La família Mercadé a Cal Serafí el dia del “vermut de jubila-
ció”. / CEDIDA


